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8. 10. 2023 – Dala, z čeho měla být živa 

 

1. čtení: Mk 12, 41-44 
 
Píseň: NEZ641 – Nevím, Pane, co ti dát 
   
Základ kázání: Mal 1, 6-11  
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

co se stane, když někomu dáme jako dárek rezavý blatník? Co 
se stane, když někomu dáme „dar,“ ze kterého je okamžitě jasné, 
že nám na daru, a tak na obdarovaném, nezáleží? Že jsme věnovali 
něco bezcenného, zbytečného, nechtěného – už v našich očích? 

A kdo by dal takový dárek svému nadřízenému – nejen 
místodržiteli? 

Tak proč bylo a je tak samozřejmé dávat Hospodinu až to, co 
zbude. Až zbytky? Až drobky spadlé ze stolu? 

A hůř: Proč někdo v době Malachiášově i dnes čekal a čeká, že 
„to bude fungovat?“ Totiž: Že očividné pohrdání druhou bytostí 
skončí dobrým, fungujícím, láskyplným vztahu úcty, váž(e)nosti – 
hebr. kávodu? 

Proto i Malachiáš srovnává stejně: Proč Bohu přivádíte až 
vaše zbytky? Proč Bohu obětujete, co pro vás samotné nemá 
hodnotu vůbec žádnou? Dokonce se toho možná i rádi zbavíte? 
Vždyť ani člověku v nadřízené pozici, v pozici moci, byste nic 
takového nevěnovali, neobětovali. Tak proč Bohu? 

Aktuálnost i dnešního oddílu dokazuje i běžná evangelická 
tradice: Když se někdo doma potřebuje zbavit škaredých, 
olámaných hrnků, talířů a dalšího odpadu – protože jsme si koupili 
nebo dostali nové – co udělá? „Daruje“ jím nechtěný odpad 
evangelickému sboru! Ještě s očekáváním, že sbor nám bude za 
odpad vděčný! (A běda sboru, pokud nebude!) 

Nejsmutnějším bodem této dodnes živé praxe pak bylo a je, 
že evangelické sbory přijímají takové „dary.“ Ačkoli šlo a jde o 
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očividný odpad. „Přece nemůžeme urazit dárce tím, že mu 
řekneme pravdu.“ Ačkoli dárce sám dobře ví, jakou „vzácnost“ 
nám to vlastně dává. Přece jsme nemohli a nemůžeme říct: 
„Laskavě si to, co je pro vás bezcenné, nechte. Rozhodně se tím 
nepokoušejte tvářit na obětavé, velkorysé, štědré. A už vůbec ne 
před Bohem.“ Pravdou bychom si totiž kazili iluzi skvělých 
společenství! 

Stejná „nepsaná úmluva“ platila opakovaně také mezi 
kněžími a obětníky chrámového kultu starověkého Israele: „Klidně 
přinášejte k oběti Bohu to nejzbytečnější, nejposlednější co máte. 
To, co je vám na obtíž. I za to přece má Bůh být ještě vděčný – 
může být rád, že vůbec něco dostane!“ 

A stejné pranýřoval také Amos. Také Izajáš. Také Samuel. A 
další. Nešlo a nejde o praxi nijak výjimečnou ani vzácnéou. 
Naopak! Šlo a jde o běžnou praxi: Hospodinu „obětovat“ odpadky, 
zbytky. Až to, co zbylo: Churavá zvířata na odpis. Z peněz, až co 
zbude. Čas žádný, protože žádný přece na Boha a Církev nezbývá – 
tolik „věcí“ je důležitějších! 

Obětujme Bohu jen a až to, co sami nechceme! To je přece 
láska, věrnost – tak se přece chová Bůh k nám, ne? Přece 
neobětujeme Bohu něco krásného, dobrého, cenného? Co sami 
považujeme za potřebné, prospěšné, vzácné? Vždyť to 
potřebujeme a pomáhá nám to – a Bohu je to k ničemu! 

Ale přesto nadřízenému rezavý blatník, okousaný hrnek nebo 
ušmudlanou stokorunu jako dar nedá nikdo. Nadřízenému budeme 
ještě podkuřovat, podlézat – ačkoli jím třeba i pohrdáme. Protože 
je obvykle očividné, že vůbec neví, co dělá a do čeho to mluví. 
Budeme mu podkuřovat a dávat vzácné dary, protože je v pozici 
moci. Může nás vyhodit. „Udělat nám ze života peklo.“ 

A Bůh ne? Israelci nebyli opakovaně otroky – v Egyptě, Asýrii, 
Babylónu, Persii? Nebyli staletí podřízenou provincií Římské říše? 
Israelci neprohrávali opakovaně proti Pelištejcům – ačkoli si 
s sebou brali „Hospodinovu přítomnost,“ slávu, váženost a úctu – 
hebr. kávod – v podobě schrány úmluvy? 
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A ještě se Boží „věrní“ ptali a ptají: A čím urážíme, 
znevažujeme, zlehčujeme a ponižujeme, když darujeme, 
obětujeme vlastní očividné odpadky – třeba sboru nebo Církvi 
nebo Bohu? Když „obětavě darujeme“ až to, co pro nás samotné 
není už dost dobré? Jak takovým jednáním urážíme Boha? Vždyť 
za to máte ještě být vděční! A Bůh taky! 

„Kéž by někdo raději zavřel dveře,“ připomínal nejen 
Malachiáš. Kéž by někdo raději zavřel celý Hospodinův chrám. Aby 
to alespoň nikdo neviděl a neslyšel. Aby takovou perverzi – 
převrácenost – nemohl nikdo vykonávat a tvářit se, jak je obětavý 
a příkladný a věřící a milující Boha. 

K čemu přece formální kult? K čemu je jen formální 
náboženství? K čemu je jen formální vyznání, oběť, dary, obřad? 

A Bible odpovídá překvapivě jednoduše a jednoznačně: Jen ke 

zlému. Jen formálně a neupřímně obětovat Bohu není „jen“ 
k ničemu. Je to činění zla. Je to zmnožování utrpení, falše, lží, zrady, 
podvodů, neúcty. Hříchu a zla! Je to aktivní hřích – navíc velmi 
vědomý a uvědomělý a racionálně obhájený! 

Jak tedy může církev šířit Boží úctu, vážnost, váženost, slávu 
– hebr. kávod – když k Bohu vlastně úctu nemá? Když se naopak 
může církev přetrhnout, abychom se zalíbili lidským nadřízeným 
uvnitř i vně? Vždyť kolik jsme ochotni obětovat jim – a kolik Bohu? 
Kolik vlastního času a pokoření pokládáme na oltář lidských 
nadřízených, papalášů, neschopáků a systémů církevních i 
pohanských – a kolik na oltář Boží? 

Jako bychom snad disponovali něčím cennějším než vlastním, 
velmi omezeným, časem života? 

Tak i z Malachiášových úst slyšeli Israelci, co i od Amose, 
Izajáše a dalších: Tak si to Bůh holt zařídí jinak. Tak si velikost 
svého jména zajistí mezi pronárody. Tak budou pohané přinášet 
Božímu jménu kadidlo, čisté a vzácné obětní dary. Tak bude mezi 

pohany Boží jméno vážené, ctěné, slavné, velké. Když „věřícím,“ „to 
za to nestojí.“ 

Jako si přeci Bůh povolal Abrama nebo Israelce z Egypta, 
může si udělat své děti klidně z kamení (Mt 3, 9+Lk 3, 8). Bůh není 
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závislý na nás. Na našich obětech. Na našich darech. My jsme závislí 

na Bohu. My jsme závislí na Božích darech. Na Boží oběti. Bůh nás 

nepotřebuje. My potřebujeme Boha. 
To vše ale také nenápadně prozrazuje docela snadnou cestu 

„ven“ z pokrytectví, papalášství, podkuřování, podlézání a jinak 
zkřivených vztahů a systémů v lidských skupinách. Protože mezi 
lidmi a Bohem: Prostě Bohu obětujme, co je nám vzácné! Co si Bůh 
přeje! Vždyť Bůh sám říká, co od nás chce – jaké dary a oběti mu 
máme přinášet: To, co je pro nás první, nejdůležitější, nejcennější! 
Proto Bohu automaticky patří všechno prvorozené. 

Ve starověku pak další ztělesňoval zejm. roční beránek nebo 
býček bez vady. Ale ještě mnohem důležitěji a vzácněji 
spravedlnost, právo, milosrdenství, pravda. Poslušnost a 
poslouchání Hospodina – nad vší tuk beranů a býčků! 

Protože nejcennější obětí, kterou můžeme přinést, je vlastní 
život. Druhou pak jeho část – velký kus času. Věnovat velký kus 
času nejprve Bohu a jeho království – a ne „až tady budu.“ Nebo „až 
mi zbude čas.“ Protože právě čas, „překvapivě,“ nezbývá, když je 
přednější Boha cokoli jiného: Ať už práce, peníze, investice, děti, 
partner, úspěch, vlastní pocity, sbor atd. 

A v tom všem se od starověku skoro nic nezměnilo. Sotva ti 
beránci a býčci. Protože se Bůh sám obětoval jako beránek. Bůh se 
obětoval pro člověka. V člověku, který Bohu obětoval nejprve 
vlastní život, čas, duši, vůli. V člověku, který Bohu nikdy neobětoval 
někoho jiného. Nikdy Bohu neobětoval, co sám považoval za 
bezcenné. Čeho se stejně chtěl zbavit. 

Naopak Bohu obětoval to, co stejně nikomu z nás nepatří: 
Vlastní čas. Vlastní život. Vlastní tělo i duši. 

A jak veliké je Boží jméno mezi pronárody a pohany pro 
celoživotní oběť Ježíše Krista? Pro oběť proroků? Apoštolů? 
Praotců? Obětavých služebníků a pečovatelů dodnes? 

Amen. 
 

Píseň: NEZ698 – Dobře staví, kdo zná a ví 


